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Městská část Praha 11 se chystá na urbanistický převrat: chce se odpojit od 
Prahy a stát se samostatnou obcí. Osmdesátitisícová část by jako obec totiž 
dostala desetkrát tolik peněz z daní. Líbila by se jí také větší autonomie.  
Odborníkům se plán nezdá. „Jižák“ jde proti trendům – obce se k Velké Praze 
dlouhodobě připojují, nikoli naopak.
Události / str. 3

Rakouské plynovody 
lákají EPH i Net4Gaz
Miliardový prodej 
49 procent ve firmě 
Gas Connect Austria, 
provozující v Rakousku 
plynovody, vábí největší 
hráče včetně českých. str. 5

Inflace padá na 
historické dno
Ještě nikdy nebyla inflační 
očekávání v eurozóně tak 
nízko jako nyní. Finančníci 
předpokládají, že na 
počátku příští dekády 
porostou ceny v zemích se 
společnou měnou tempem 
1,48 procenta. str. 6

NATO vstoupí do 
uprchlické krize
Severoatlantická aliance 
se zapojí do boje proti 
pašerákům lidí ve východ-
ním Středomoří. První tři 
plavidla vyrazí do oblasti 
již dnes. str. 8

Krátce

legendární 
automobily
Lubor kos vymyslel 
přehlídku, která 
do Prahy přiláká 
tisíce motoristických 
fanoušků.

rozhovor

str. 10–11

První trať pro 
soukromníky 
ministerstvo dopravy 
chce se společností  
GW train regio podepsat 
kontrakt za stovky 
milionů.

byznys
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BohUSlav SoBotKa

Politici by měli problémy řešit, 
ne je komentovat způso-
bem, který v oblasti národní 
bezpečnosti nikomu a ničemu 
nepomůže.

PEtR Fiala 

Výjimečně s vámi souhlasím. 
Politici by opravdu měli pro-
blémy řešit. Proto odvolejte 
ministra stropnického.

twitter.com/e15news

sídlištní revoluce: 
jižní město chce 
pryč z Prahy
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Drahý úsměv
Vědci se znovu pokoušejí najít odpověď na zá-
ludnou otázku, co se děje v mozku při nakupo-
vání. Údajně nic moc složitého. Odborníci tak 
možná budou muset zahodit komplikované 
matematické modely a spokojit se s prostou 
úvahou. Stačí vycházet z toho, že produkt člo-
věka zpravidla přitahuje a jeho cena odrazuje, 
popřípadě v něm vyvolává pocit provinilosti. 
Ony nelibé pocity lze více či méně úspěšně po-
tlačovat. Někdy prý jen stačí přiblížit se koupi 
na dosah a pak se jí ušlechtile vzdát. To prý 
vyvolává pocit nejpříjemnější.

Otázkou zůstává, jak s tím vším zamíchá stále 
jednodušší způsob placení. Zákazník si musí 
pamatovat alespoň PIN ke své platební kartě, 
tudíž vynaložit určitou mentální námahu. Už 
brzy mu ale bude pro identifikaci stačit otisk 
palce nebo pěkné selfie z chytrého mobilu. 
Ukáže se pak, do jaké míry lze potlačit tu část 
mozku, která reaguje na nepříjemné stimuly 
spojené s cenou a při nakupování člověka 
brzdí.

Nové technologie ale nabízejí také ochranu. 
Česko tak chce například přispět Řecku na ná-
kup přístrojů k ověřování otisků prstů migran-
tů. Sdílet své biometrické údaje tak v Evropě 
nebudou ve velkém jen impulzivní nakupující, 
ale také uprchlíci. I když v zemích jako Řecko 
nebo Maďarsko k tomu zřejmě nebudou přistu-
povat s nadšením a ochotou.

Zápisník  
Markéty Žižkové

Protagonisté dne

Martin stropnický

ministr obrany

robert krigar

generální ředitel Jihotransu

Mario draghi

prezident ecb

Moc mluvil. Podle šéfa lidovců 
i pozice vyzradil informace 
v případu Libanonce Fajáda a měl 
by kvůli tomu uvažovat o rezignaci.

str. 3

Firma GW Train Regio z jeho 
skupiny se stane prvním privátním 
dopravcem, jenž bude provozovat 
dotované rychlíky na dálkové trati.

str. 4

V očekávání inflace v eurozóně 
se trh nikdy nevzdálil ECB tolik jako 
nyní. Sazba pětiletého inflačního 
swapu je na historickém minimu.  

str. 6

n Po havárii se zastavi-
la dálková i regionální 
doprava, vlaky musejí 
jezdit oklikou. 

Jan Šindelář

Po několika planých evakuacích 
kvůli anonymním telefonátům 
postihla železnici rána zcela 
reálná. V noci na včerejšek vyho-
řela v Bohumíně zánovní budova 
pro řízení tohoto důležitého 
uzlu na pomezí Moravy, Polska 
a Slovenska. Popelem lehly za-
bezpečovací a řídící technologie, 
škody se odhadují až na dvě stě 
milionů korun. 

Dálková i regionální doprava 
proudící skrze Bohumín se tak 
fakticky zastavila, kalamitní 
omezení zřejmě potrvají řadu 
týdnů. Bohumín je přitom 
pro železnici důležitý i kvůli 
velkému depu, kde se udržují 
a přenocují soupravy. 

Depo se ocitlo bez proudu, 
a uvěznilo tak mimo jiné dvě 
pendolina Českých drah a jednu 
soupravu Leo Expressu. Doprav-

ci se včera snažili vlaky z depa 
dostat za pomoci motorových 
lokomotiv, což nebylo kvůli 
ručnímu stavění výhybek jedno-
duché. 

Do depa nebude možné 
po řadu dní zajet, tudíž dráhy 
musejí řešit servis pendolin 

pouze v Praze. Kvůli uvězněným 
vlakům musely navíc na trasu 
pendolina mezi Ostravou a Pra-
hou nasadit CityElefant a Railjet. 
Leo Express zase hledá pro svou 
soupravu nocleh ve stanicích ko-
lem Ostravy. Dopravu cestujících 

z Bohumína včera řešil pomocí 
taxíků, plánuje nasadit autobu-
sy. Bohumín se ocitl zcela bez 
vlakového provozu. Regionální 
vlaky jsou zatím nahrazovány 
autobusy, vlaky z Prahy na Slo-
vensko a z Prahy do Varšavy 
jezdí odklonem přes Havířov, 
což je zpožďuje. Oklikou jezdí 
také expresy Varšava–Vídeň. 

Správa železniční dopravní 
cesty v podvečer v Bohumí-
ně alespoň uzamkla výhyb-
ky na pevno tak, aby mohly 
v omezené míře projíždět osobní 
vlaky. „Už jsme kontaktovali 
výrobce zabezpečovací techniky, 
aby dodal alespoň provizorní ře-
šení v podobě kontejneru,“ uvedl 
mluvčí SŽDC Jakub Ptačinský. 
Na kontejner s technologiemi by 
se dočasně připojily okolní kole-
je. Definitivní uvedení do ob-
vyklého stavu ale potrvá zhruba 
tři čtvrtě roku, neboť je třeba 
koupit zcela nové zabezpečovací 
zařízení. Příčina požáru zatím 
není známa, spekuluje se na-
příklad o tom, že slaboproudé 
zařízení mohla zničit silnoprou-
dá vlna.

požár ochromil depo 
a tratě v Bohumíně

Uvedení 
do obvyklého 

stavu potrvá zhruba  

tři čtvrtě
roku. Je třeba koupit zcela

nové zabezpečovací 
zařízení. 

kolaps. Motorová lokomotiva odtahuje jedno z dvojice pendolin, která kvůli požáru uvízla na nádraží v Bohu-
míně. Oblast postihl rozsáhlý výpadek zabezpečovacích zařízení (ve výřezu).
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Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) svolal na dnešek 
schůzku předsedů všech tří 
koaličních stran. Reagoval 
tak na prohlášení vicepre-
miéra a předsedy KDU- 
-ČSL Pavla 
Bělobrádka, 
podle něhož 
by měl mi-
nistr obrany 
Martin 
Stropnický 
z ANO kvůli 
komentová-
ní případu 
únosu Če-
chů v Liba-
nonu zvážit 
setrvání 
ve funkci. 
Sobotka prý dává přednost 
tomu, aby si lídři koalice 
všechny důležité či sporné 
věci vyříkali osobně, nikoli 
přes média.

„Stropnický minulý týden 
potvrdil spekulace, že pod-
mínkou propuštění pěti 
unesených Čechů bylo, aby 
Praha nevydala Libanonce 

Alího Fajáda do Spojených 
států. Bělobrádek míní, 
že takové vyjádření bylo 
nepřijatelné a Stropnický 
by měl zvážit, zda má dál 
vykonávat funkci minist-

ra. Zároveň 
by podle 
Bělobrádka 
měli šéf ANO 
Andrej Babiš 
i premiér So-
botka zvážit, 
jaké důsledky 
z jednání 
Stropnického 
vyvodí.

Stropnický 
včera prohlá-
sil, že nic ne-
vyzradil. Byl 

prý postaven před otázku, 
zda flagrantně lhát. Jenom 
v obrysu a náznaku pojme-
noval něco, o čem už psali 
novináři. Výzvy k odstou-
pení prý chápe od opozice. 
„Ze strany opozice to je při-
rozené, ze strany koalice mi 
to přijde zcela zbytečné,“ 
poznamenal. /čtk/ Více E15.cz

n Radnice „Jižáku“ 
ovládaná Hnutím pro 
Prahu 11 připravuje 
odchod městské části 
ze struktur metropole. 
Motivem pro vytvo-
ření samostatné obce 
Jižní Město jsou vyšší 
daňové příjmy a kont-
rola nad územím.  

Daniel Novák 

Vedení Prahy 11 tvořené 
z velké části legendárním 
sídlištěm začalo připravo-
vat plán na odštěpení části 
od hlavního města. Nová 
samostatná obec Jižní Město 
by měla osmdesát tisíc 
obyvatel. Bylo by to sídlo 
jen o málo menší než třeba 
Pardubice. 

„Máme metodiku, jak 
z městské části Praha 11 
udělat obec Jižní Město. Je 
to otázka pár let,“ uvedl 

starosta a současně před-
seda Hnutí pro Prahu 11 Jiří 
Štyler na nedávném setkání 
s občany. 

Z hlediska daní by odpad-
nutí od hlavního města zna-
menalo pro tuto městskou 
část až desetinásobné zvý-
šení příjmů. Podle starosty 
přibližně až na 22 tisíc korun 
na hlavu. Současně počítá 
s tím, že něco by musel dávat 
kraji, tedy Praze, na dopravu.  

Za další plusy pro osamo-
statněné Jižní Město označil 
možnost regulovat vyhláška-
mi parkování či hazard nebo 
mít vlastní obecní policii. 
V neposlední řadě by šéf 
uskupení ovládajícího tamní 
radnici rád vytvářel vlastní 
územní plán. „Vše by se odví-
jelo podle toho, jak se usnese 
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Byl jsem postaven 
před otázku, 
zda flagrantně 
lhát, brání se 
Stropnický. Trvá 
na tom, že nic 
nevyzradil.

Osamostatněním 
by si Jižní Město 

desetinásobně zvedlo 
příjmy z daní. Činily by  

22 tisíc
korun na hlavu, 

říká starosta.

Plán na odtržení Jižního Města od metropole ještě čeká bitva 
paragrafů. Podle zákona o hlavním městě Praze je oddělení městské 
části možné jen tehdy, když územně sousedí s jinou obcí. „To není 
případ Prahy 11. K hranicím nejbližší obce mimo území hlavního 
města Prahy ji ještě brání městské části Kunratice, Šeberov nebo 
Újezd u Průhonic,“ komentoval advokát Bystrík Bugan. Ani architekti 
nad záměrem nejásají. „Z urbanistického hlediska není pro vyčlenění 
důvod, velké městské celky se naopak spíše čím dál více propojují,“ 
uvedl David Tichý z Fakulty architektury Českého vysokého 
učení technického v Praze. Plán je podle něj spíše lehkou formou 
populismu vůči obyvatelům Prahy 11.  

názor odborníků: 
plán je pochybný

Jižní Město pracuje 
na odtržení od prahy 

cEntruM. Dva věžáky hotelu Kupa spojené výrazným prampou-
chem vytvářejí dominantu Jižního Města. 
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nejvyšší správní orgán obce, 
a ne do jaké nálady se právě 
vyspí třiatřicet zastupitelů 
na Mariánském náměstí,“ 
dodal Štyler. 

 Vedení metropole je zatím 
v klidu. „Hlavní město Praha 
by věc řešilo až tehdy, pokud 
by taková situace nasta-
la a zcela v rámci platné 

legislativy,“ reagoval mluvčí 
magistrátu Vít Hofman.  

Hnutí pro Prahu 11 ovládlo 
Jižní Město v komunálních 
volbách. Po krku šlo hlavně 
dlouholetému starostovi 
Prahy 11 Daliborovi Mlejn-
skému (ODS). Vinilo ho 
mimo jiné z příchylnosti 
k developerům. 

sobotka si pozval 
stropnického 
i Bělobrádka

ŘSD nabídne na D1 
bezplatnou asistenci
Ředitelství silnic a dálnic 
zavedlo na dálnici D1 ne-
přetržitou asistenční služ-
bu čtyř vozidel ve vlastní 
režii. Řidiči tak mohou při 
poruše či nehodě požádat 
zaměstnance ŘSD o pomoc. 
Přispěchat by měli do dva-
ceti minut od nahlášení 
události. /sin/  Více E15.cz

Valachová chce na platy 
třináct miliard navíc
Ministryně školství Ka-
teřina Valachová (ČSSD) 
požaduje příští rok na platy 
učitelů i nepedagogických 
pracovníků ve školách 
třináct miliard korun navíc. 
Mají být určeny nejen 
na zvýšení platových tarifů, 
ale také na obnovu vyplá-
cení osobního ohodnocení, 
které je teď v některých 
školách minimální, nebo 
na zavedení nového tarif-

ního stupně pro začínající 
pedagogy.

Češi by mohli  
školit piloty v Iráku
Česko by mohlo vyslat 
do Iráku třicetičlenný tým, 
který byl cvičil piloty letou-
nů L-159 pro boj s Islám-
ským státem. Návrh chce 
předložit vládě ministr 
obrany Martin Stropnický 
(ANO). 

Soudce Havlín dostal 
za korupci pět let 
Krajský soud v Praze poslal 
soudce Ondřeje Havlína 
za podplácení a ovlivňová-
ní případů na pět let a tři 
měsíce do vězení. Nezapla-
tí-li peněžitý trest 350 tisíc 
korun, pobude ve vězení 
o deset měsíců déle. Havlín 
nezákonně ovlivňoval 
trestní řízení ve prospěch 
pachatelů, většinou opilých 
řidičů. /čtk/

Krátce
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n Ministerstvo do-
pravy chce podepsat 
kontrakt se společnos-
tí GW Train Regio na 
zajištění rychlíkové 
přepravy za stovky 
milionů korun. 

Jan Šindelář

Stát hodlá poprvé předat 
provoz na dálkové trati sou-
kromému dopravci. Dotované 
rychlíky na železničním spo-
jení Plzně s Mostem bude od 
poloviny prosince provozovat 
firma GW Train Regio z jiho-
české skupiny Jihotrans (její 
vlak na snímku). Smlouva 
bude desetiletá, její hodnota 
se dá podle dostupných 
údajů odhadnout na zhruba 
350 milionů korun. „Jednání 
s GW Train Regio probíhají 
a máme předběžnou shodu 
na splnění požadavků minis-
terstva,“ uvedl mluvčí rezortu 
Tomáš Neřold. K podpisu by 
mělo dojít nejpozději na pře-
lomu listopadu a prosince. 

stát ladí první smlouvu 
na soukromé rychlíky

Správa železniční dopravní 
cesty bude pokračovat 
ve velkorysé přestavbě 
plzeňského železničního 
uzlu. Do věstníku veřejných 
zakázek dala předběžné 
oznámení o pokračování 
stavby ve směru na Cheb. 
Vedle obnovy kolejí dojde 
i k přestavbě a zahloubení 
přilehlé ulice. Cena se 
odhaduje na 1,2 miliardy 
korun. První etapa, která 
zmodernizovala kolejiště 
směrem na Prahu, vyšla 
na 1,7 miliardy korun. 

Další přestavba 
plzeňského uzlu

Ochota je i na druhé stra-
ně. „Naše nabídka samozřej-
mě platí, jsme připraveni 
zmíněnou trať převzít,“ řekl 
deníku E15 generální ředitel 
Jihotransu Robert Krigar. 

Cesta k průniku soukrom-
níka na dotovanou trať ale 
není přímočará. Minister-
stvo dopravy chtělo dospět 

k partnerství na základě vý-
běrového řízení. Jeho průběh 
ale hatí Úřad pro ochranu 
hospodářské soutěže, na kte-
rý se obrátily České dráhy. Ty 
se mimo jiné cítily diskrimi-
novány povinností uznávat 
režijní jízdenky. Úřad proto 
v první instanci tendr zrušil, 
o odvolání ministerstva nyní 

rozhoduje ve druhé instanci 
předseda antimonopolního 
úřadu Petr Rafaj. 

Ministerstvo ale nechce se 
zavedením konkurence do 
dotované drážní dopravy otá-
let a hodlá využít svého práva 
zadat zakázku přímo. Firma 
GW Train Regio totiž v sou-
těži přišla s nejnižší cenou, 

když za kilometr žádala ne-
celých 75 korun. ČD skončily 
čtvrté s cenou přes sto korun. 
„Dáváme přednost úspěšné-
mu dokončení soutěže, pokud 
ale bude zrušena, musíme 
být připraveni. Proto jsme se 
obrátili na společnost, která 
nabídla v soutěži nejnižší 
cenu,“ uzavřel mluvčí Neřold.  

Elektrárna Dukovany 
pojede na tři bloky
Energetici po 167 dnech 
obnovili provoz reaktoru 
prvního bloku Dukovan. Od 
6. února dodává v jaderné 
elektrárně proud jen jeden ze 
čtyř bloků. Už se ale vrací do 
provozu i blok číslo dvě od-
stavený loni 18. září. Od sobo-
ty by tak v Dukovanech měly 
vyrábět tři bloky.  Více E15.cz

Nebankovní firmy půjčily 
o sedm procent více
Členské společnosti České 
leasingové a finanční asociace 
loni poskytly prostřednictvím 
leasingu, úvěrů a factoringu 
144,9 miliardy korun, což 
je o sedm procent více než 
předloni. O pětinu stouplo 
financování podnikatelských 
investic úvěry a leasingem.

Pavel Kysilka opouští 
vedení bankovní asociace
Viceprezidentem České ban-
kovní asociace se stal gene-
rální ředitel UniCredit Bank 
Jiří Kunert. Nahradil Pavla 
Kysilku, který po pěti letech 
končí ve vedení asociace. 

Nový SUV Seat se bude 
vyrábět v Kvasinách

Automobilka Seat představí 
na autosalonu v Ženevě svůj 
první malý sportovně užitko-

vý model Ateca, který se má 
vyrábět v závodě Škody Auto 
ve východočeských Kvasi-
nách, kde už se montuje SUV 
Škoda Yeti. Ateca vychází 
z modelu Seat Leon. Prodávat 
se začne na jaře. Španělé již 
vyrábí v Česku v Mladé Bole-
slavi model Toledo, sesterský 
vůz Škody Rapid.  Více E15.cz

Týdeník Euro je k přečtení 
hned po uzávěrce
Ekonomický týdeník Euro 
z vydavatelství Mladá fronta 
nabízí novou aplikaci pro 
mobily a tablety (iOS a An-
droid), která umožní využívat 
nový produkt Euro Čtení na 
víkend. Tištěné Euro je ve 
stáncích v pondělí. Nově si 
čtenáři budou moci stáhnout 
elektronické vydání týdeníku 
v pátek v 19 hodin, krátce po 
uzávěrce. /čtk, jik/ Více E15.cz

Krátce
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Úřad pro ochranu hos-
podářské soutěže schvá-
lil změnu většinového 
vlastníka jedničky českého 
výstavnictví – společnosti 
Veletrhy Brno. Majoritu 
může převzít město Brno, 
a firmu tak ovládnout. 

Město koncem loňského 
roku získalo od Messe Düs-
seldorf 61 procent akcií are-
álu, které přidalo ke svým 
původním 34 procentům. 
Zaplatí za ně 8,3 milionu 
eur (225 milionu korun). 
Součástí je také podřízená 
půjčka ve výši 13,7 milionu 
eur (370 milionů korun), 
kterou musí veletrhy spla-

Antimonopolní úřad posuzuje 
majetkové změny ve 
společnosti Eltodo, která 
má významné postavení 
v dodávkách systémů pro 
řízení dopravy nebo pro 
veřejné osvětlení. Nově by 
měl společnost nepřímo 
výlučně kontrolovat předseda 
dozorčí rady Libor Sadílek.

sadílek je blízko 
k ovládnutí Eltoda 

brno má 
veletržní 
areál 

tit německé straně. Generální 
ředitel společnosti Jiří Kuliš 
uvedl, že transakce by mohla 
být dokončena ve druhé polo-
vině března či v dubnu. 

Podle primátora Brna Pe-
tra Vokřála (ANO) je společ-
nost zdravá. Úvěry by měly 
být splacené nejpozději za 
osm let. Veletržní areál se má 
také více otevřít veřejnosti 
včetně kulturních či sportov-
ních akcí. /čtk/
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n Prodej 49 procent 
ve firmě Gas Connect 
Austria, provozující 
v Rakousku plyno-
vody, vábí největší 
hráče včetně českých. 

David Vagaday

Rakouská energetická 
skupina OMV prodává 
49procentní podíl v dceřiné 
firmě Gas Connect Austria, 
která provozuje v Rakous-
ku plynovody. Obchod za 
stovky milionů eur přita-
huje pozornost nejvýznam-
nějších firem z branže. 
Podle agentury Reuters 
se očekávají nabídky i od 
českého Energetického 
a průmyslového holdingu 
nebo od majitelů tuzemské 
přenosové sítě Net4Gas. 

Prodej chtějí Rakušané za-
hájit v březnu a jeho dokon-
čení plánují ještě letos. Podle 
zdrojů Reuters by předběžný 
zájem investorů mohl spo-

lečnost Gas Connect Austria 
ohodnotit na 750 milionů 
eur (20 miliard korun). 

Zástupci EPH možný 
vstup do tendru nepotvrdili, 
ale ani nevyvrátili. „Zásadně 
nekomentujeme spekulace 
o svých akvizičních zámě-
rech,“ sdělil pouze mluvčí 
holdingu Daniel Častvaj. 

Zájem energetického kon-
glomerátu miliardářů Da-
niela Křetínského a Patrika 
Tkáče by byl ovšem logický. 
Podnik totiž kontroluje slo-
venskou přenosovou firmu 
Eustream, která zajišťuje 
tranzit ruského plynu přes 
Slovensko do Česka a právě 
do Rakouska. Se soustavou 
Gas Connect Austria je tak 
Eustream přímo propojen. 

Dalším možným investo-
rem, jehož plynovody mají 
k rakouské síti geografic-
ky blízko, je konsorcium 
německé pojišťovny Allianz 
a kanadského fondu Borea-
lis Infrastructure, ovládající 
od roku 2013 český Net4Gas. 
Přímé spojení rakouské 
a české sítě nicméně zatím 
chybí, Net4Gas má ale pro-
jekty na jeho vytvoření. 

Zájem se také očekává od 
belgické plynárenské firmy 
Fluxys, australské First 
State Investments, divize 
Commonwealth Bank of 
Australia nebo od italské 
společnosti Trans Austria 
Gasleitung, která přepravu-
je ruský plyn do Itálie.  

 Více E15.cz

Rakouské 
plynovody 
chce EPH 
i net4Gas

sláDci buDějoVickéHo buDVaRu včera uvařili várku, jíž dosáhli mety 50 milionů hektolit-
rů vyrobeného piva za více než 120 let existence pivovaru. V prvním hospodářském roce 1895/96 
pivovar vyrobil 35 tisíc hektolitrů, jednoho milionu dosáhl v roce 1907, deseti v roce 1959 
a 25 milionů v roce 1996. Loni uvařil Budějovický Budvar přes 1,6 milionu hektolitrů, což je mezi-
ročně o deset procent více. Z toho téměř 900 tisíc hektolitrů putovalo do 76 států.

50 miLionů hektoLitrů
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Státní agentura CzechInvest 
očekává v Česku během 
zhruba tří let čínské investice 
v hodnotě přes pět miliard 
korun. Mají jít především do 
automobilového průmyslu, 
strojírenství a elektrotechni-
ky. Loni dojednala agentura 
investice z Číny za více než 
jednu miliardu korun. 

„Česko konečně začíná 
dohánět jiné země, kam 
čínský kapitál plyne již od 
roku 2003,“ uvedl generální 
ředitel agentury Karel Kuče-
ra. Například v Německu byla 
v roce 2014 Čína největším 
investorem s téměř dvanác-
tiprocentním podílem. Ve 

stejném roce Čína investo-
vala v USA 12 miliard dolarů 
a v EU 18 miliard, dodal.

Jednání o investicích se 
uskutečnila během loňské 
cesty premiéra Bohuslava 
Sobotky do Číny. „Nejvíce po-
ptávek jsme zaznamenali od 
firem z oblasti automobilo-
vého průmyslu, strojírenství 
a elektrotechniky, zejména 
směrem ke spolupráci na vý-
voji nových hi-tech produk-
tů,“ řekl Kučera. 

CzechInvest pomohl dosud 
zprostředkovat dvanáct in-
vestičních projektů čínských 
firem v souhrnné výši přes 
2,6 miliardy korun. /čtk/

czechinvest: Číňané 
investují v Česku do 
tří let 5 miliard korun
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n Nové majitele si loni 
našlo v Praze na sedm 
tisíc nových bytů, 
hlavně v kategoriích 
2+kk a 3+kk a s cenou 
kolem 55 tisíc korun 
za metr čtvrteční.

Zhruba 27,5 procenta bytů, 
které developeři loni prodali 
v hlavním městě, připadalo 
na Prahu 10. Za ní následo-
valy Praha 9 (21,7 procenta) 
a Praha 5 s 15,3 procenta 
bytů. Vyplývá to z analýzy 
společností Trigema, Skan-
ska Reality a Ekospol. 

Největší zájem byl o byty 
kategorií 2+k a 3+k, jejichž 
cena se v průměru pohy-
bovala mezi 50 až 60 tisíci 
korun za metr čtvrteční. 
Celkově loni developeři 
prodali v Praze zhruba sedm 
tisíc nových bytů, meziročně 
o 18 procent více.

„Malé byty jsou nejoblíbe-
nější mezi menšími investo-
ry, kteří koupi volí jako formu 
zajištění na stáří,“ uvedl 
generální ředitel Ekospolu 
Evžen Korec. „Naším nejpro-
dávanějším bytem je 2+kk 

V Praze 9 a 10 se prodala 
polovina bytů v metropoli

o rozloze 53 metrů čtvereč-
ních,“ doplnila šéfka Skanska 
Reality Naďa Ptáčková.

Zatímco v desátém 
pražském obvodu činila 
průměrná cena nových bytů 
přes 51 tisíc korun za metr 
čtvereční, v Praze 5 byla 
přibližně o deset tisíc korun 
vyšší. „V Praze 5 je větší podíl 
nadstandardních bytových 
projektů, čemuž odpovídá 
částečně i jiná velikost a cena 
některých z bytů,“ uvedl šéf 
představenstva společnosti 
Trigema Marcel Soural. /čtk/

V Brně loni developeři prodali 
téměř tisíc nových bytů, 
meziročně o 15 procent více. 
Největší zájem byl o byty 2+kk 
a 3+kk, vyplývá ze statistik 
firem Trigema a Trikaya. 
Průměrná plocha činila 
80 metrů čtverečních. V Brně 
je k mání 1200 nových bytů 
s průměrnou cenou 55 tisíc 
korun za metr čtvereční.

Téměř tisíc nových 
bytů v brně

5800 VolnýcH. V hlavním městě je dostupných okolo 5800 no-
vých bytů za průměrnou cenu přes 64 tisíc korun za metr čtvereční.



| 6 | trhy & světová ekonomika

n Inflační očekávání 
pro eurozónu jsou 
historicky nejnižší, 
centrální bankéři 
musí jednat.

Jaroslav Bukovský

Ještě nikdy nebyla inflační 
očekávání v eurozóně tak 
nízko jako nyní. Finančníci 
předpokládají, že na počátku 
příští dekády porostou ceny 
v zemích se společnou mě-
nou tempem 1,48 procenta. 
Ani během příštích pěti let 
by se tak zdaleka nenaplnil 
dvouprocentní inflační cíl 
Evropské centrální banky. 
Odborníci soudí, že jde o od-
raz neadekvátního nastavení 
měnové politiky banky. 

Sazba takzvaného pětileté-
ho inflačního swapu, kterou 
ECB zohledňuje jako měřítko 
předpokládaného růstu 
spotřebitelských cen, tento 
týden propadla na své histo-
rické minimum. Pro bankéře 
to může znamenat impulz 
pro další uvolnění své politi-
ky. „Pro ECB je propad oče-
kávané míry inflace velkou 
výzvou. Dá se předpokládat, 
že banka na příštím zasedání 
v březnu dále sníží sazby 

sázky na růst cen  
v eurozóně jsou na minimu

Země Množství Kurz

Austrálie 1 16,902

Čína 1 3,631

Dánsko 1 3,627

EMU 1 27,070

Chorvatsko 1 3,544

Japonsko 100 21,259

Kanada 1 17,090

Maďarsko 100 8,676

Norsko 1 2,788

Polsko 1 6,084

Rusko 100 29,770

Švédsko 1 2,843

Švýcarsko 1 24,542

Turecko 1 8,156

USA 1 23,857

Velká Británie 1 34,383

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 11. 2. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 54,30 -1,36

ČEZ 370,00 -1,86

Erste Bank 635,00 -1,11

Fortuna 91,00 -3,19

Kofola 478,00 -1,85

KB 4804,00 -4,53

NWR 0,07 0,00

O2 CR 237,70 -0,13

Pegas 709,00 -0,98

Philip Mor. ČR 12 800,00 -0,16

PLG 208,00 0,48

TMR 631,60 0,00

Unipetrol 155,75 -0,16

VIG 561,00 -1,25

Celkový objem (v tisících korun) 701 176,50

Akcie na pražské burze 11. 2. 2016 

Čínský finanční sektor 
začíná počítat ztráty po 
přehřátí akciového trhu 
a hospodářském zpoma-
lení. Mohly by dosáhnout 
pětinásobné sumy, kterou 
musely banky v USA ode-
psat kvůli hypoteční krizi, 
varuje Kyle Bass. 

Finančníka, který na 
propadu amerického trhu 
s hypotékami dokázal 
vydělat, je dobré brát vážně. 
Problémy v Číně jsou podle 
něj hlubší, než napovídají 
oficiální čísla. Růst HDP 
prý loni dosáhl 3,6 procen-
ta, nikoli 6,9 procenta. 

„Při hodnocení křehkosti 
čínského finančního trhu 
je třeba si uvědomit, že ani 
největší banky neberou při 
poskytování úvěrů v potaz 
solventnost dlužníků,“ píše 
Bass v dopise investorům. 

Zakladatel hedgeového 
fondu Hayman Capital Ma-
nagement tvrdí, že pokud 
by čínské banky musely 
odepsat zhruba desetinu 
aktiv, znamenalo by to ztrá-
ty ve výši 3,5 bilionu dolarů. 
Finanční krize z roku 2007 
způsobila velkým bankám 
škody ve výši 650 miliard 
dolarů. /vaj/   více e15.cz

kyle Bass: Čínské 
banky čekají muka

u depozit minimálně na  
–0,4 procenta, navíc se spolu 
se zvyšováním globálních ri-
zik zvyšují šance na zrychle-
ní měsíčních nákupů v rámci 
kvantitativního uvolňování,“ 
uvádí analytik České spoři-
telny Jiří Polanský.

Frankfurtské bankéře tlačí 
čas. „Nízká očekávání se 
jinak zabetonují do ekono-

miky a přelijí se do skutečné 
inflace,“ upozorňuje i analy-
tik Consequ Martin Lobotka. 
„ECB potřebuje přesvědčit 
finanční trhy, že má situaci 
pevně v rukou a nedopustí 
další podstřelování inflač-
ního cíle. Jinak by riskovala 
ztrátu své důvěryhodnosti,“ 
doplňuje analytik Cyrrusu 
Jiří Šimara.

Velcí hráči totiž nad 
inflací zlomili hůl. Pád cen 
ropy, stejně jako napjatá 
situace v rozvíjejících se 
ekonomikách odkazuje růst 
cen do kategorie zbožných 
přání ECB. „Finanční svět 
zohledňuje, že deflačních 
tlaků v globální ekonomice 
přibývá, a navíc si uvědo-
muje, že měnová politika 

jako motor inflace selhává,“ 
uvádí analytik J&T Banky 
Petr Sklenář. 

Hlavními pilíři politiky 
ECB jsou v současnosti 
nákupy vládních a firemních 
dluhopisů za 60 miliard eur 
měsíčně stejně jako pena-
lizace přijatých vkladů od 
komerčních bank sazbou 
–0,3 procenta.

Vývoj roční míry inflace  
v eurozóně (v procentech)

2006 2,2 

2007 2,2 

2008 3,3 

2009 0,3 

2010 1,6 

2011 2,7 

2012 2,5 

2013 1,3 

2014 0,4 

2015 0

Pramen eurostat

zBožné přání. Pro 
růst spotřebitelských cen 
v eurozóně nepanují vhodné 
podmínky.  
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pepsiCo

Čtvrtletní zisk amerického  
výrobce nealkoholických nápojů 
meziročně stoupl téměř o třetinu 
na 1,72 miliardy dolarů. Společnost 
zvýší dividendu z 2,81 na  
3,01 dolaru na akcii. 
Prostřednictvím dividend 
a zpětného odkupu akcií letos 
vyplatí akcionářům zhruba sedm 
miliard dolarů. Tržby ve čtvrtém 
čtvrtletí ale klesly o sedm procent 
na 18,59 miliardy dolarů.

nokia

Finskému výrobci 
telekomunikačního zařízení vzrostl 
ve čtvrtém čtvrtletí provozní zisk 
o 46 procent na 734 milionů 
eur. Výsledky podpořila platba 
od firmy Samsung za urovnání 
patentového sporu. Čisté tržby 
stouply o tři procenta na  
3,61 miliardy eur. 

total

Francouzské ropné firmě vzrostl 
v loňském roce čistý zisk  
o 20 procent na 5,1 miliardy 

dolarů. Firmě pomohla divize 
rafinace, jejíž zisk se zvýšil  
o 96 procent. Naopak divizi 
těžby zisk klesl o více než 
 50 procent.

pernod ricard

Francouzskému výrobci 
alkoholických nápojů, který vlastní 
tuzemskou Becherovku, vzrostl 
v prvním fiskálním pololetí zisk 
o devět procent na 909 milionů 
eur. Příjmy za šest měsíců do 
konce prosince se zvýšily o šest 
procent.

tesla motors

Americký výrobce elektrických 
vozů prohloubil v loňském roce 
ztrátu na 889 milionů dolarů  
z 294 milionů předloni. 
Automobilka založená v roce 
2003 zatím nikdy nevykázala 
celoroční zisk. Letos zisk očekává, 
navzdory plánovaným investicím 
1,5 miliardy dolarů. Příjmy stouply 
o 26 procent na čtyři miliardy 
dolarů. Prodej aut stoupl  
o 60 procent na 50 tisíc kusů. /čtk/ 
 více e15.cz

Výsledky

Zdeněk Pečený

Navzdory meziročnímu po-
klesu zisku vyplatí Komerční 
banka i letos drtivou většinu 
zisku svým akcionářům. 
Představenstvo bude na 
valné hromadě navrhovat 
vyplacení 310 korun na akcii. 
To při včerejší ceně akcií KB 
na pražské burze představu-
je výnos 6,5 procenta. 
Třetí největší tuzemská ban-
ka loni vydělala 12,8 miliardy 
korun, tedy o 1,5 procenta 
méně než před rokem. 
Formou dividendy zamíří 
k akcionářům 11,8 miliardy.

Výsledky investory očivid-
ně nepotěšily, protože  
akcie KB včera oslabily  
o 4,5 procenta na 4804 ko-
run. Celá burza klesla o nece-
lá dvě procenta. „Vývoj ceny 
akcií Komerční banky v po-

sledních týdnech výrazně 
překonával ostatní bankovní 
tituly a mírně horší výsledky 
tak trh pravděpodobně přijal 
jako důvod k realizaci zisků,“ 
uvedl analytik Patrie Václav 
Kmínek. Investory mohla 
zklamat výše dividendy – 

analytici v průměru čekali 
313 korun – anebo výsledky 
v závěrečném kvartále roku 
2015.

V posledních třech 
měsících loňského roku KB 
klesl zisk o 11,7 procenta na 
2,94 miliardy korun. Podle 
Kmínka je za negativním 
překvapením zejména jedno-
rázový odpis realitních aktiv 
v celkové výši 418 milionů 
korun a vyšší než očekávané 
opravné položky k riziko-
vým úvěrům. „Poslední tři 
měsíce loňského roku ve 
výsledcích KB ukazují na 
zhoršení ekonomického 
vývoje nebo spíše na větší 
opatrnost v očekávání vývoje 
budoucího,“ komentoval 
čísla analytik BH Securities 
Petr Hlinomaz. Stejně jako 
Kmínek výsledky označil za 
spíše dobré. 

komerční banka 
zklamala investory

Čistý zisk francouzské banky 
Société Générale, která 
ovládá Komerční banku, ve 
čtvrtém čtvrtletí stoupl  
o 19,5 procenta na 656 mi-
lionů eur. Výsledky zaostaly 
za očekáváním kvůli vytvoření 
rezerv ve výši 400 milionů 
eur na soudní spory. Příjmy se 
snížily o 1,2 procenta na  
6,05 miliardy eur.

société Générale 
zvýšila zisk o pětinu

Švédsko snížilo úroky 
hlouběji do minusu 
Švédská centrální banka 
Riksbank snížila svou 
základní úrokovou sazbu 
na minus 0,50 procenta 
z minus 0,35 procenta. Sní-
žení úroků bylo výraznější, 
než očekávali analytici, 
což vedlo k propadu švéd-
ské koruny na pětiměsíční 
minimum. Riksbank se 
snaží podpořit inflaci, jejíž 
cíl má stejně jako ECB na 
dvou procentech. Analytici 
však varují, že banka již 
většinu svých možností 
vyčerpala.   více e15.cz

Lagardeová má nominaci 
na druhé období 
Nynější výkonná ředitelka 
Mezinárodního měnového 
fondu Christine Lagar-
deová byla nominována 
na druhé funkční období 
v čele této instituce. Lagar-
deová je jedinou kandi-
dátkou na obsazení postu. 
Funkční období je pětileté 
a bývalá francouzská mi-
nistryně hospodářství je 
první ženou v čele fondu.  
/čtk/ více e15.cz

Krátce

Celosvětová poptávka po 
zlatu loni čtvrtým rokem 
za sebou klesla. Negativní 
dopad na poptávku mělo 
zpomalení globálního eko-
nomického růstu a výkyvy 
na akciových trzích v Číně, 
které otřásly důvěrou 
spotřebitelů. Celkem se po-
ptávka snížila o 0,3 procenta 
na 4212 tun, uvedla Světová 
rada pro zlato.

Největším trhem loni 
zůstala Čína, za ní skončila 
Indie. Obě země mají na glo-
bální poptávce po zlatu podíl 
45 procent. Poptávka v Číně 
loni stoupla o dvě procenta 
na 985 tun a v Indii o jedno 
procento na 849 tun.

Zájem o zlato měly loni 
centrální banky, které 
kupovaly žlutý kov, aby 
rozšířily své rezervy. Cel-
kem centrální banky loni 
nakoupily 588,4 tuny zlata, 
což byl druhý nejvyšší údaj 
v historii. Nejvíce zlata ban-
ky koupily v roce 2013, a to 
625,5 tuny.

světová poptávka po zlatě  
loni počtvrté v řadě klesla 

V letošním roce by podle 
WGC mohla poptávka po 
zlatu růst. Pomoci jí mají 
další vysoké nákupy cent-

rálními bankami a poptávka 
po cihlách a mincích od 
spotřebitelů po celém světě 
v čele s Indií a Čínou.

Podle společnosti Golden 
Gate CZ loni poptávka po 
zlatu v Evropě a v České 
republice rostla. /čtk/
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rezervní artikl. Centrální banky loni nakoupily nejvíce zlata s výjimkou rekordního roku 2013.  
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n Uprchlíci budou 
odkláněni do Turec-
ka, Sýrii budou řešit 
velmoci na konferenci 
v Mnichově.

Marian Hronek

Severoatlantická aliance se 
zapojí do boje proti pašerá-
kům lidí ve východním Stře-
domoří. Generální tajemník 
NATO Jens Stoltenberg 
oznámil, že první tři plavidla 
vedená Němci vyrazí do 
oblasti nejpozději dnes. 
Několik států už přislíbilo 
poskytnout další lodě, zapojí 

se i alianční průzkumná 
letadla.

NATO tímto krokem 
reaguje na společnou žádost 
Řecka, Turecka a Německa. 
„Nejde tu o to zastavovat 
nebo obracet lodě uprchlíků 
zpět, NATO chce klíčovými 
informacemi pomoci bojovat 
proti pašování lidí a zloči-
neckým sítím,“  řekl Stolten-
berg. Uprchlické čluny mají 
být plavidly NATO nasměro-
vány do Turecka, které na to 
údajně přistoupilo.

Výroky tureckého pre-
zidenta Tayyipa Erdogana 
v posledních hodinách to 
však spíše zpochybňují. Hla-

va státu si vzala na mušku 
například OSN, která na 
Turecko opakovaně naléhá, 
aby bylo aktivnější v po-
máhání syrským emigran-
tům. Podle Erdogana by se 
organizace měla zaměřit na 
to, aby se zamezilo dalším 
bojům v Sýrii. Erdogan do-
konce v projevu přenášeném 
tureckou televizí pohrozil, že 
by mohl „přijít okamžik, kdy 
Turecko otevře migrantům 
brány do Evropy“. Dodal, že 
se o této možnosti zmínil 
šéfovi Evropské komise 
Jeanu-Claudu Junckerovi 
a předsedovi Evropské rady 
Donaldu Tuskovi.

Řešení situace v Sýrii, 
která je nevysychajícím 
zdrojem lidí prchajících 
za lepší budoucností, je ale 
stále v nedohlednu. Zatímco 
Spojené státy se snaží prosa-
dit okamžité příměří, Rusko 
včera navrhlo klid zbraní 
vyhlásit až 1. března. Ame-
ričané jsou přesvědčeni, že 
Rusové chtějí zbývající čas 
využít k rozdrcení jednotek 
rebelů.

Světoví lídři budou probí-
rat Sýrii jako jedno z hlav-
ních témat na mnichovské 
bezpečnostní konferenci, 
která probíhá tento víkend. 
Mezinárodní červený kříž 

Do běženecké krize 
vstupují síly naTO 

nekOnečná Trýzeň. V severosyrské oblasti poblíž města Atma u turecké hranice je v několika vysídleneckých táborech více než 70 tisíc lidí, pro něž není cesty zpět. Na 
severu provincie Homs se podle posledních údajů OSN ocitlo 120 tisíc lidí bez přístupu k zásobovacím cestám.
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Německo půjčí Iráku pět 
set milionů eur. Peníze mají 
Iráčanům pomoci zlepšit 
životní a bezpečnostní 
podmínky v zemi a omezit 
počet Iráčanů, kteří prchají do 
Evropy. Po jednání s iráckým 
premiérem Hajdarem Abádím 
to včera na tiskové konferenci 
v Berlíně oznámila německá 
kancléřka Angela Merkelová. 
Iráčané jsou v současnosti 
druhou nejpočetnější 
skupinou běženců, kteří míří 
do Německa.

Preventivní půjčkou 
proti migraci

upozorňuje na zhoršení 
humanitární situace v sou-
vislosti s boji, které propukly 
na severu země. Na pochodu 
z provincie Aleppo je údajně 
kolem 50 tisíc lidí, kteří jsou 
odříznuti od tras, kudy done-
dávna mohla dorazit hmotná 
pomoc.

Valls zůstává, šéfem 
diplomacie bude Ayrault
Francouzský prezident 
François Hollande včera 
provedl několik dní očeká-
vané změny v kabinetu Ma-
nuela Vallse, který zůstává 
premiérem. Novým šéfem 
diplomacie je expremiér 
Jean-Marc Ayrault, který 
nahradí Laurenta Fabiuse. 
Do vlády se vrátí politici 
ze strany zelených, mimo 
jiné předsedkyně strany 
Emmanuelle Cosseová, jež 

se stane ministryní pro 
bydlení. Šéf malé Radikální 
levicové strany Jean-Michel 
Baylet obsadí post ministra 
pro místní rozvoj.

Při nepokojích v mexické 
věznici zemřelo 52 lidí 
Dvaapadesát mrtvých 
a 12 zraněných, z toho pět 
vážně, si vyžádaly v noci na 
dnešek hromadné výtržnos-
ti ve věznici v Monterrey 
v severovýchodním Mexiku. 
Informoval o tom guvernér 

státu Nuevo Leon Jaime Ro-
dríguez. Ve věznici propukla 
brutální bitka mezi dvěma 
znepřátelenými skupinami 
vězňů. Podle Rodrígueze 
byl do sporu zapleten i gang 
v čele s členem nechval-
ně proslulého drogového 
kartelu Zetas. Situace byla 
dlouho nepřehledná, byly 
slyšet detonace a střelba 
a propuklo několik požá-
rů. Policie uzavřela okolí 
vězeňského areálu a žádný 
vězeň podle jejího mluvčího 
neutekl. /čtk/

Krátce

Severní Korea přeruší v re-
akci na zastavení činnosti 
v průmyslové zóně Kesong, 
k němuž se rozhodla Jižní 
Korea, dvě klíčové přeshra-
niční komunikační linky. 
Rozhodnutí Soulu uzavřít 
průmyslový komplex, na je-
hož provozu se podílely obě 
Koreje, označila KLDR za 
neodpustitelné a za faktické 
vyhlášení války.

Kontrolu nad areálem, který 
leží na území KLDR, pře-
vzala armáda. Pchjongjang 
oznámil, že nařídil odchod 
všech jihokorejských pracov-
níků a přistoupil ke zmraze-
ní aktiv a zařízení jihoko-
rejských firem působících 
v zóně. Jihokorejské úřady 
později potvrdily, že všech 
280 Jihokorejců působících 
v místě zónu opustilo. /čtk/

kLDr: Uzavření zóny 
je vyhlášením války 
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n Už patnáctkrát 
žádal Sirhan Sirhan, 
vrah Roberta Kenne-
dyho, o propuštění 
z vězení, kde tráví 
doživotní trest. Pat-
náctkrát marně.

Vrah amerického politika 
Roberta Kennedyho (42)
se předčasně na svobodu 
nedostane. Jeho další žádost 
o podmínečné propuštění 
komise ve středu odmítla. 
Mladšího bratra někdejšího 
amerického prezidenta Joh-
na Fitzgeralda Kennedyho 
zastřelil v roce 1968 Palesti-
nec Sirhan Sirhan.

Nyní si jednasedmdesá-
tiletý Sirhan v kalifornské 
věznici odpykává trest 
doživotního vězení. Komise 
po téměř tříhodinovém sly-
šení, na němž se za Sirha-
novo propuštění přimlouval 
i jeden z mužů postřelených 

Sirhan zůstane ve vězení

A161001826� inzerce

červen 1968. Sirhan údajně „Bobbyho“ Kennedyho zastřelil 
kvůli podpoře Izraele v šestidenní válce. 

Fo
to

 a
rc

hi
v 

E1
5

během atentátu, nakonec 
rozhodla, že si Sirhan stále 
dostatečně neuvědomuje 
závažnost svého činu. „Tento 
zločin měl dopad na celý ná-
rod a odvažuji se říci, že i na 
celý svět,“ uvedl člen komise 
Brian Roberts. Další slyšení 
o Sirhanově předčasném 
propuštění může proběh-
nout za pět let.

Senátor Kennedy, jehož 
starší bratr a prezident John 
Fitzgerald Kennedy zahynul 
při atentátu v roce 1963, 
v době vraždy usiloval o zvo-
lení do Bílého domu. V létě 
1968 zvítězil v demokratic-
kých primárkách v klíčové 
Kalifornii a již se zdálo, že 
jeho úspěchu nebude stát nic 
v cestě. /čtk/

Peloton republikánských 
uchazečů o prezident-
skou nominaci po dalších 
primárkách opět prořídl. 
Guvernér státu New Jersey 
Chris Christie své rozhod-
nutí vzdát souboj zveřej-
nil už ve středu na svém 
facebookovém účtu a totéž 
včera učinila také jediná 
žena Carly Fiorinaová.

Třiapadesátiletý Cristie 
skončil v úterním hlasování 
republikánských voličů 
v New Hampshire s 7,4 pro-
centa až šestý s velkým 
odstupem nejen na vítěze 
Donalda Trumpa, ale i na 
kandidáty, s nimiž se v tom-
to státě hodlal utkat o pod-
poru hlavního stranického 
proudu – Johna Kasicha, 
Jeba Bushe a Marca Rubia. 
Právě neúspěch ve státě, 
kde do kampaně investoval 
značné prostředky a kde 
hodlal zlomit nepříznivé 

výsledky z průzkumů, podle 
zpravodajské televize CNN 
přiměl Christieho k defini-
tivnímu rozhodnutí.

Christie je mnohými 
Američany považován 
za nevolitelného kvůli 
aféře s řízeným vytvářením 
dopravní zácpy na mostě 
v New Jersey, kterým se 
v roce 2013 chtěl podle 
nepotvrzených informací 
pomstít starostovi města 
Fort Lee za to, že ho nepod-
pořil při volbě guvernéra. 
Christie při vyšetřování 
skandálu tvrdil, že o ničem 
nevěděl, a propustil několik 
svých spolupracovníků.

Fiorinaová v New Hamp- 
shire skončila na předpo-
sledním sedmém místě se 
čtyřmi procenty hlasů. Ně- 
kdejší šéfka Hewlett-Pac-
kard neměla podle průzku-
mů velké šance ohrozit vidi-
telnější konkurenty. /čtk/

new hampshire zúžil 
republikánské řady 



Mým snem je  
Bugatti Royale
n„Loni jsme vystavovali auta a motorky v hodnotě miliardy korun. Letos to 
určitě překonáme,“ říká Lubor Kos, zakladatel motoristické slavnosti nazvané 
Legendy. Před třemi roky to byla skromná akce na jedno odpoledne. Loni ji 
navštívilo v areálu bohnické nemocnice už 32 tisíc lidí a trvala dva dny.

Jaroslav Matějka

 Autosalony v Česku v po-
sledních letech skomíraly, 
ten nejznámější brněnský 
se letos nebude konat 
vůbec. Jak jste přišel na to, 
že vystavovat automobily 
a motocykly by mohl být 
dobrý byznys? 
Tak byznys to teprve bude. 
V Legendách máme nainves-
továno zhruba pět milionů 
a druhý ročník byl produkč-
ně lehce v minusu. Stále 
jsme v rovině investice. Ale 
projektu maximálně věřím. 
Oceňují ho i vystavovatelé, 
protože náš přístup je oprav-
du jiný. Je to vlastně podobné 
jako s hudebním festivalem. 

Když ho začnete budovat, 
trvá obvykle tři až pět let, 
než se dostanete na nulu. Pak 
teprve začne vydělávat. 

 Ovšem i mnohé hudební 
festivaly v minulých letech 
stejně jako autosalony po-
stihly zlé časy…
Máte pravdu. Byl tady velký 
boom. Hudební festivaly 
se konaly pomalu v každé 
vesnici, pak to rychle skon-
čilo. My jsme neuvěřitelně 
pracovitý národ. Jen mám 
pocit, že máme tendenci 
vrhnout se po hlavě na to, 
čeho je zrovna nejvíce. Proto 
tady kromě jiného najed-
nou bylo nejvíce hudebních 
festivalů na hlavu. Každý 

měl pocit, že je produkční, 
stačilo jen pronajmout lou-
ku od kamaráda, obvolat pár 
kapel. Nebylo divu, že hodně 
lidí na tom prodělalo velké 
peníze.

 Kdy jste s projektem 
Legendy začal?  
Všechno mě napadlo před 
šesti lety, inspiroval mě 
slavný anglický Salon Privé. 
Ten se pořádá každoročně 
v zahradách Blenheimského 
paláce v hrabství Oxford-
shire. Jsou tam představová-
na výjimečná auta – dvacet 
historických a dvacet hyper-
sportů. Řekl jsem si, že by 
nebylo špatné něco podobné-
ho udělat u nás. 

 Akci pořádáte v areálu 
Psychiatrické nemocnice 
Bohnice. Proč zrovna tam? 
Hledal jsem v Česku vhodné 
místo přes dva roky. Stále 
jsem měl před očima obraz 
zámku se zahradou. Pak 
mě ale napadlo, že by to 
nemusela být jen statická 
výstava, mohlo by se při ní 
s vystavenými vozy i jezdit 
na trati. A došlo mi, že boh-
nická nemocnice je ideální. Je 
tam trávník i asfaltové cesty, 
budovy mají nádhernou ar-
chitekturu, byť jsou některé 
zanedbané. Navíc jsem to 
tam dobře znal, spolupraco-
val jsem s lidmi, kteří tam 
pořádají festival Mezi ploty.

 Při nultém ročníku 
jste představili pět desí-
tek vozů, loni už 728 aut 
a 289 motorek. Jak jste je 
do areálu Psychiatrické ne-
mocnice Bohnice umístili? 
Snadno, areál je rozlehlý, má 
celkem 64 hektarů. Dostali 
bychom jich tam mnohem 
více, tak o pět set. Ale řekli 
jsme si, že maximum bude 
tisíc aut. K tomu číslu smě-
řujeme v letošním roce. 

 Pro nemocnici musí být 
vaše výstava, během níž se 
jezdí i na uzavřené jeden 
a půl kilometru dlouhé tra-
ti, pořádná zátěž. Jak to, že 
na spolupráci s vámi kývla?  
Nemocnici jsem oslovil 
před čtyřmi lety. Po třech 
měsících jednání jsme se 
shodli na pravidlech hry. 
Platíme komerční nájem za 
využívanou plochu, není to 
malá částka. Shodli jsme se 
na tom, jak zajistit bezpeč-
nost a provoz výstavy, aby 
nenarušovala chod nemocni-
ce. Nejsme hudební festival, 
hluková zátěž je minimální. 
Na nultém ročníku bylo ně-

kolik stovek lidí, první v roce 
2014 navštívilo 18 tisíc lidí, 
loni 32 tisíc. Vše už prověřil 
čas. 

 Takže žádné výtky od 
pacientů, lékařů? 
Naopak. Mám radost, že 
jsme našli společnou řeč. 
A to nejen s panem dokto-
rem Hollým, který nemocni-
ci vede a je světová kapacita 
v oboru psychiatrie, ale 
i s pacienty. Ti s volnějším 
režimem si akci užívají. 
Každý rok navíc nemocnici 
sami podporujeme darem. 
První rok to byla sanitka 
Volkswagen Transporter, 
druhý rok jsem upravili 
komunikace za stovky tisíc 
korun plus jsme jim dali 
navigační systém. Letos to 
bude zhruba 80 laviček. Zva-
žujeme i centrální rozhlas, 
který tady chybí.

 Kdo u vás vystavuje? 
Z těch tisíce loňských 
exponátů bylo zhruba šest 
stovek v privátním držení. 
Byla to hlavně auta a mo-
tocykly od soukromníků, 
třeba od Tomáše Herverta, 
který má největší sbírku 
závodních vozů Škoda. Dále 
od pana Jírovce, spoluma-
jitele Inveltu, ten má také 
zajímavou sbírku závodních 
vozů. Exponáty máme často 
i z technických muzeí, těch 
je v republice přes padesát. 
Téměř každá značka má 
svůj klub, spolupracujeme 
také s nimi. Většina těch 
skvělých lidí nám auta nebo 
motorky přiveze ve čtvrtek 
nebo v pátek. My exponáty 
následně nastavíme na lou-
ky. O víkendu pak probíhá 
výstava a v neděli večer 
všechno odjíždí. Mnozí 
vystavovatelé to často berou 
tak, že jedou jen na další 
sraz.

 Letos proběhne třetí 
ročník. Máte pořád co 
vystavovat? 
To je jako s hudebním 
festivalem, ten má každý 
rok jednu perlu v podobě 
hlavní kapely, ale jinak je 
v podstatě stejný. Totéž 
platí i u Legend. Nemění-
me vše, jen zhruba třicet 
procent. Naše výstava je 
takové jedoucí muzeum. 
Zhruba polovina lidí se 
nám hlásí sama, stejně 
tolik sběratelů ale oslovu-
jeme my. A to i v zahraničí. 
Třeba z jedné německé 
privátní sbírky jsme 
přivezli tři skvostné vozy 
Audi – originál S1, originál 
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 Všechno mě 
napadlo před šesti 
lety, inspiroval 
mě anglický Salon 
Privé pořádaný 
v zahradách 
Blenheimského 
paláce.



 Lze vůbec takovou vý-
stavu pojistit? 
Loni jsme vystavovali auta 
a motorky v hodnotě jedné 
miliardy korun. Pojistila nás 
nakonec Česká pojišťovna, 
která se stala i partnerem 
výstavy. Pojistka je nejvyšší 
v historii pro takový typ akce. 
Pohybuje se ve výši desítek 
milionů korun. I proto pří-
prava Legend připomíná vo-
jenské cvičení. Všechno musí 
klapnout. Natahujeme kilo-
metry kabelů, stavíme ploty, 
zábrany, jsou tady desítky 
hlídačů se psy. Organizační 
a produkční tým naroste na 
sedm set lidí. A vše neustále 
rozšiřujeme a vylepšujeme. 
Letos čekáme již čtyřicet tisíc 
návštěvníků.  
autor je spolupracovníkem redakce

pojatý autosalon. Proto 
jsme pro importéry zají-
maví. Vedle novinek u nás 
většina z nich představuje 
i něco z depozitu. Opravdo-
vou legendu nebo přive-
zou osobnost spjatou se 
značkou, například Johna 
Hauglanda, Juhu Hänninena 
nebo Tomáše Engeho. A je to 
pro ně zajímavé i finančně. 
Na brněnském autosalonu 
stály velké expozice tři až 
patnáct milionů korun, i to 
vedlo k umrtvení této akce. 
U nás se pohybujeme o nulu 
níže, od 250 tisíc do  
1,5 milionu korun. Začali 
jsme s pěti importéry, třeba 
Subaru a Mercedes-Benz 
nám věřily hned od počátku, 
loni už jich bylo třináct a je-
jich počet letos stoupá.   

A2 rallyový a homologační 
Sport Quattro, jeden z pě-
tisetkusové série. Co vůz, 
to deset až dvacet milionů 
korun. 

 Na kolik vás přijde 
dovézt takové auto? 
Tak v průměru na 150 až  
200 tisíc korun. Platíme 
tedy dopravu, pojistku, 
řidiče, štáb, popřípadě 
ubytování a mnohé další, 
neplatíme půjčovné. Snaží-
me se přivézt ty zahraniční 
exponáty na bázi toho, že to 
je podpora naší akce. 

 Jak velký máte rozpo-
čet? 
V současnosti kolem dva-
nácti milionů korun, ideální 
by byl mezi 20 až 25 miliony 

korun. Pak bychom si mohli 
dovolit nejzajímavější kusy 
z celé Evropy. Mým snem 
je přivézt Bugatti Royale 
z francouzského muzea 
v Mulhause. Odhaduje se, 
že má hodnotu půl miliardy 
korun. Nebo nějakou starší 
formuli 1, třeba značky 
Ferrari, která by se na naší 
trati také projela. Jenom to 
by ale přišlo zhruba na pět 
milionů korun.  

 Na Legendách jsou 
početně zastoupeni im-
portéři automobilových 
značek, velký prostor 
tu má i Škoda, vystavují 
zde novinky. Jak se vám 
podařilo je přilákat? 
Přehlídka Legendy nejsou 
jen výstava, je to i jinak 

www.e15.cz | 11 |

Motoristickou 
slavnost 
Legendy 
založil v roce  
2013, stal se  
jejím ředitelem. 
Začínal jako fotograf, 
pracoval jako produkční 
manažer a key account 
manažer v reklamní agentuře 
Line Art a jako kreativní 
ředitel v CUBE production. 
Deset let byl prezidentem 
České wakeboardové 
asociace, vybudoval festival 
extrémních sportů JoyRide. 
Vystudoval elektrotechnickou 
průmyslovku v Ječné v Praze. 

Lubor
Kos (39)
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 V současnosti 
máme rozpočet 
kolem dvanácti 
milionů korun, 
ideální by byl mezi 
20 až 25 miliony 
korun. Pak bychom 
si mohli dovolit 
nejzajímavější kusy 
z celé Evropy. 



Demonstrace  
a otazníky
Šest pražských demonstrací 
z minulé soboty stále visí ve 
vzduchu jako varování pro 
budoucnost. Tři pro- a tři 
protiimigrační akce během 
jednoho pražského odpoledne 
naznačily, že vítači uprchlíků 
(dohromady kolem 700 lidí) 
jsou v těžké defenzivě oproti 
odpůrcům migrace (asi sedm 
tisíc). 

Tragédií je, že tradiční 
politické strany tohle téma ne-
dokázaly realisticky zpracovat. 
Takže jim je vyrazili z rukou 
populisté. Tento moment může 
přeformátovat politickou 
scénu na léta. Nezvládnuté 
diskuze o migraci navíc utužily 
pakt Babiš–Zeman, který příští 
rok pravděpodobně vyústí 
v aranžmá Babiš premiér – 
Zeman prezident.

Podobně jako tradiční strany 
nezvládla sobotní demonstra-
ce ani tradiční média. Refero-
vání o demonstracích začala 
relativizujícími informacemi 
o stovkách demonstrantů, pak 
přišla snaha rozsah protestů 
„vymlčet“ a nakonec se média 
zapojila do heroizace vlastního 
ohrožení ze strany demonst-

rantů. Důležitým momentem 
bylo, jak do debaty vstoupily 
sociální sítě. Ty ukázaly, že jsou 
schopny nastolovat i vlast-
ní agendu v podobě „muže 
v hnědé bundě“, který se motal 
na trase policie – zakuklení 
násilníci a chvílemi je i diri-
goval. Záběry jeho chování už 
„vymlčet“ nešly.

Dva dny poté se objevila 
informace, že chuligáni provo-
kující proimigrační demonst-
ranty jsou fotbaloví rowdies. To 
o lecčems svědčí, ale neříká to, 
proč byli zrovna tam a nechali 
se ovládat „mužem v hnědé 
bundě“, od nějž se policie nej-
dříve distancovala, aby ho pak 
označila za svého pracovníka.

Na druhou stranu „pro-
testující“ z Thunovské ulice 

se ve srovnání s obdobnými 
demonstracemi chovali jako 
beránci, takže se člověk nemů-
že ubránit dojmu režírované 
akce. Mimochodem jestli právě 
tato skupina z Thunovské 
k večeru brutálně zaútočila na 
komunitní centrum Klinika, 
jak tvrdí jeho osazenstvo, proč 
je policie nesledovala po Praze 
už od odpoledne, když je tak 
dobře znala. A tak dál. Otázek 
kolem policejního zásahu je 
daleko víc. Doufejme, že na ně 
odpoví vyšetřování.

Nemůžeme od něj ale čekat 
politické kontexty, které se 
zásahem a vandalstvím sobot-
ního odpoledne souvisejí. Po 
útoku na komunitní centrum 
se totiž zvedla prudká mora-
lizující vlna, v níž se odrážely 

i boje na levici, jejichž smyslem 
je oslabit pozice prezidenta 
Zemana a ministra Chovan-
ce. Minulý víkend vznikly 
v prostředí sobotkovské části 
ČSSD, Kalouskovy TOP 09 
a různých občanských hnutí 
zárodky toho, co komunisté 
ve třicátých letech nazývali 
„jednotnou lidovou frontou 
boje proti fašismu“. To je 
možný předobraz budoucí 
české politiky – na jedné stra-
ně posilování populistů a na 
straně druhé snaha používat 
morální diskreditace jako 
nástroj politického boje. 

Sobotní demonstrace 
byly pěkným průhledem do 
budoucnosti.

Autor je komentátorem týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil  
Pečinka
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 Kdykoli můžeme otevřít dveře 
do Řecka a Bulharska a posadit 
uprchlíky do autobusů,“

řekl turecký prezident  
Recep Tayyip Erdogan
str. 8
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...je dobré vědět

Buďte o krok napřed!
Týdeník Euro v mobilu a tabletu  
už v pátek od 19.00 hodin!

iPhone     Android

Stáhněte si EURO 
v aplikaci Google Play 
nebo App Store.
Do vyhledávacího pole
zadejte text: Týdeník Euro

225x297_Mobil.indd   1 2/10/2016   3:29:21 PM



n Je starý sto 
osmdesát milionů let 
a od středověku léčí 
lidi i domácí zvířata. 
Přírodní medikament 
z horských svahů 
Rakouska vám znovu 
rozhýbe tělo.

Pavla Apostolaki

Když v roce 1902 Martina 
Albrechta při jeho toulkách 
kolem jezera Achensee 
překvapila deštivá bouře, 
uchýlil se do dřevěné boudy. 
Byl mokrý, prokřehlý, a tak 
si rozdělal oheň. Se dře-
vem však vášnivý sběratel 
minerálů nevědomky přiložil 
i kousky břidlice. Hornina 
pocházející z pravěkého 
moře rychle vzplála a na po-
vrchu vyloučila mazlavou 

tekutinu. Černý „kamenný“ 
olej se okamžitě stal hitem 
v alpských lázních i lyžař-

ských střediscích a Albrech-
tovi měli o živobytí postará-
no. Našli další ložiska ropné 

břidlice a rozjeli ekologickou 
těžbu.

Černá magie
Nedaleko jezera Achensee, 
kam rád zavítal i císař Fran-
tišek Josef I., leží v nadmoř-
ské výšce 1500 metrů ma-
teřský lom. Skála se nejprve 
obloží výbušninou, která 
ji roztrhne na menší kusy. 
Poté nalámanou břidlici 
dělníci naloží do vozíků 
a přepraví dvě stě metrů 
dlouhou lanovkou do zpra-
covatelského závodu. 
Nadrcenou horninou zaplní 
zásobník vysoké pece, kde 
při teplotě až 480 stupňů 
Celsia začne unikat plynná 
fáze do kondenzační věže. 
Vzniklé kapky jsou ochla-
zovány, filtrovány a desti-
lovány, dokud nevznikne 

čistý extrakt. Tmavé husté 
tekutiny, vzhledem připo-
mínající jitrocelový sirup, 
se pak ujmou laboranti 
a pod přísnou kontrolou při-
praví produkty s různými 
koncentracemi účinné látky. 
Od kosmetických preparátů 
(koupelové a masážní oleje, 
krémy, šampony) přes léčiva 
(masti, zábaly) až po veteri-
nární přípravky (repelenty 
pro koně). 

na klouby i na ploty
Kamenný olej, který Tyro-
lané dříve používali na im-
pregnaci dřeva a plotů, má 
dokonce i svoje muzeum 
s názvem Vitalberg. V Perti-
sau, necelých 50 kilometrů 
východně od Innsbrucku, 
tak proniknete do nitra Alp. 
Útroby Martinské štoly vám 
představí více než stoletou 
historii, těžbu a výrobu 
fosilního oleje. Poznáte, 
kolik práce a odborných 
znalostí je třeba pro získání 
léčivé esence. Ostatně její 
vůni ucítíte v malém krámku 
na konci prohlídky velmi 
intenzivně. Asfaltové, sirné 
aroma vám možná připome-
ne peklo, avšak po koupelích 
v „černém zlatě“ budete létat 
jako andělé. 

Autorka je spolupracovnicí redakce 
časopisu Lidé a Země
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Z NITRA ALP. Mateřský lom 
na břidlici, ze které se získává 
blahodárný olej, leží nedaleko 
jezera Achensee ve výšce  
1500 metrů nad mořem. 

VLASTNÍ EXPOZICE. Kamenný olej, jenž mimo jiné pomáhá 
léčit záněty pohybového aparátu a skvěle prohřívá prochladlé 
svaly po outdoorových aktivitách, má v obci Pertisau své 
muzeum.

Síla kamenného oleje

on-line prodej
www.eximtours.cz

 tel.: 841 115 115

Doporučujeme zakoupit
cestovní pojištení.
Ceny neobsahují víza.

AI – all inclusive
PP – polopenze
SN – snídaně

CENA JE KONEČNÁ, platí pro 1 osobu 
ve dvoulůžkovém standardním pokoji 
nebo apartmánu dle popisu v katalogu.

PLP – plná penze
VD – vlastní doprava
APT – apartmán

Destinace dny odlety hotel strava cena
KAPVERDY – OSTROV BOA VISTA 8 16.2. Praha 4+* AI 20 990 Kč
SENEGAL 8 16.2. Praha 4* AI 23 390 Kč
DOMINIKÁNA – PUERTO PLATA 13 19.2. Praha 4* AI 34 990 Kč
DOMINIKÁNA – SAMANÁ 13 19.2. Praha 4* AI 37 490 Kč
KAPVERDY – OSTROV SAL 8 19.2. Praha 4* AI 24 690 Kč
EGYPT – MARSA ALAM 8 21.2. Praha 4* AI 10 990 Kč
SRÍ LANKA 11 27.2. Praha 4* AI 48 790 Kč
KUBA 12 2.3. Praha 4* AI 44 290 Kč
KEŇA 12 4.3. Praha 4*+ AI 33 690 Kč
EGYPT – HURGHADA 8 5.3. Praha 4* AI 9 890 Kč

ITÁLIE - LYŽE – VAL DI FIEMME 5 6.3. VD 3+* PP 4 390 Kč

EMIRÁTY – poznávací zájezd 8 12.3. Praha 3*,4* SN+PP+PLP 29 290 Kč

ZANZIBAR 11 15.3. Praha 4* Soft AI 33 390 Kč

EUROVÍKEND – ISTANBUL 4 25.3. Praha 3* SN 10 990 Kč

EUROVÍKEND – ŘÍM 4 26.3. Praha 3* SN 11 990 Kč

Last Minute

Sleva až 25 % na Léto 2016 !
Pouze při rezervaci do 29. 2. 2016. 

A160000340� inzerce



KULTURA  www.e15.cz | 15 |

n Íránský zakázaný 
režisér natočil filmo-
vou mozaiku tak, jak 
mu okolnosti dovolily.

Iva Přivřelová 

V den zahájení nového roční-
ku Berlinale dorazil do čes-
kých kin snímek, který pres-
tižní filmový festival loni 
vyhrál. Jeho vítězství tehdy 
nebylo velkým překvapením, 
Taxi Teherán natočil zaká-
zaný íránský tvůrce Džafar 
Panahí, kterého Berlinale 
podporuje a dlouhodobě pro-
testuje proti jeho odsouzení 
za protirežimní propagandu. 
K tomu tragikomedie, v níž 
sám Panahí jezdí taxíkem po 
íránské metropoli, je oprav-
du dobrý film. 

Panahí ve svém třetím 
celovečerním počinu nato-
čeném poté, co mu režim 
zakázal režírovat, vyšel 
poprvé z domu a přešel od 
symbolismu a deprese muže, 
který v izolaci ztrácí rozum, 

k hořké absurdní politické 
satiře. Řidič Panahí, který 
si nedovolí točit mimo svůj 
taxík, nabírá různé cestující 
a s nimi debatuju o různých 
problémech. Začíná u závaž-
né diskuze o trestu smrti, 
pokračuje humornějším 
setkáním se svým fanouš-
kem, který prodává pirátská 
DVD, včetně těch s filmy od 
Panahího. Nejvýraznější etu-
du předvede režisérova de-
setiletá upovídaná neteř. Ta 
má natočit v rámci školního 
cvičení krátký film, a stěžuje 
si na množství omezení, kte-
rá mají zaručit, že výsledkem 
nebude režimem neoblíbený 
„odporný realismus“.

Pokrytectví moci, život ve 
lži, lidové obcházení zákazů, 
utlačování menšin a přede-
vším nedostatek svobody 
projevu a cenzura – to jsou 
hlavní témata této mozaiky 
společenské morálky z te-
heránského taxíku. Panahí, 
představený nikoli jako 
mučedník, ale jako tichý, 
skromný, milý muž, na stav 

své země pohlíží s hořkým 
smutkem, podává ho ale jako 
absurdní divadlo, srozumi-
telné, zábavné i pronikavé. 

Z bezpečnostních důvodů 
zůstává jeho štáb anonymní 
a film jasně neříká, kolik 
z jeho dialogů je napsaných 
a kolik improvizovaných, 
kolik pasažérů z ulice a kolik 
amatérských herců. Vše se 
tváří jako dokumentární 
záznam, ale jeho epizodický 
obsah zní příliš promyšleně 
na to, aby nebyl připravený. 
Jedna z postav v něm i přímo 
skládá poctu „lidem filmu“, 
tedy celé komunitě, která 
Panahího podporuje. Tento 
inteligentní humanistický 
snímek vás přiměje, abyste 
se k nim přidali. 

Morality z taxíku

Tipy

ČT art • 23.00

sedmIkrásky

kudy chodí, tudy 
provokují. skutečně 
kultovní film režisérky 
Věry Chytilové o dvou 
mariích a o bludném 
kruhu pseudohodnot 
a pseudovztahů.

Basement Bar,  
Praha 10 • 20.00

BAtsAve triBute 
to DAviD Bowie

Budou k vidění filmy, ve 
kterých si david Bowie 
zahrál, a k slyšení hudba 
jeho a také těch, které 
osudově ovlivnil.

Taxi Teherán 

(tragikomedie, Írán 2015, 82 minut)
Scénář a režie: džafar Panahí
Hrají: džafar Panahí a další
Premiéra: 11. února
Hodnocení: 80 %

n Jiří Černický vysta-
vuje své dílo, které 
vychází z jeho kreseb 
posledních 25 let.

Tereza Škoulová

Nestává se často, aby 
Galerie Rudolfinum patřila 
jednomu, natož českému, 
umělci. Od roku 2007 se 
tak nyní děje poprvé. Své 
umění zde představuje Jiří 
Černický, všestranný autor, 
jehož Divoký sny v podobě 
imaginárních krajin a fan-
tastických objektů jsou 
inspirativní glosou o stavu 
současného světa.

Výstava děl Jiřího 
Černického vychází ze 
série kreseb, které vznikaly 
v průběhu pětadvaceti let. 
Za tu dobu umělec přenesl 
na papír, popsal a vysvětlil 
desítky nápadů, které pro 
současnou výstavu převedl 
do hmoty. Ať už je budeme 
nazývat sochami, instala-
cemi či objekty, všechny vy-
cházejí ze života, z našeho 
okolí, z potřeby změnit či 
zlepšit situaci člověka.

Hned první výstavní sál 
nabízí spektakulární inter-
aktivní zážitek: divák má 
možnost se v intimním šeru 
uložit na pódium a osvě-
žit se pohledem na dvě 
projekce. Jedna zhmotňuje 
nápad na Kinetický vodo-
pád, tedy obrostlý jeřáb, 
který má v suchých místech 
planety svlažovat okolí 
tekoucí vodou. Ta druhá, 

deformovaná přenosem 
přes skleněnou vázu, vysílá 
nejasné obrazy Freudových 
pacientů. 

V dalších sálech pak 
následuje bláznivý rej 
nápadů a krajin, bizarních 
i fantastických projektů, 
které s vtipem a nadhle-
dem reflektují současnost. 
Ačkoli Černický svými díly 
skutečnosti ironizuje, jeho 
témata jsou závažná. Kolek-
tivní paměť. Víra. Pokora. 
Životní prostředí. Výhodou 
jeho konceptu pro diváka 
je jeho srozumitelnost. 
K tomu přispívají právě 
kresby, v nichž vše důklad-
ně popisuje a interpretuje.

Černického dílo je nenu-
ceně angažované. Říká nám, 
jak by se s trochou fantazie 
dala vylepšit společnost, 
okolí, člověk. I když sem 
tam je jeho ironie káravá 
(a třeba uvězní papouška 
v nákupním vozíku), svou 
hravostí vyzývá k opti-
mismu. Stromový kostel! 
Nekonečná sjezdovka! Jiří 
Černický je v první řadě fi-
lozofem, ve druhé umělcem 
a nakonec i vynálezcem. 
Je na divákovi, aby zvážil, 
která z jeho poloh mu sedí 
nejlépe.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Umění pro 
optimisty

RežiSéR i řidič. Džafar Panahí natočil svůj nový film v taxíku, který i sám řídil.
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Jiří černický: divoký sny

Galerie rudolfinum, Praha
Výstava trvá: do 10. dubna
Hodnocení: 100 %

TAK To Vidí. Jedna z Černického zhmotněných vizí v pražské 
Galerii Rudolfinum.
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Pivo s chutí čokolády 
a čokoláda s chutí chili

Horní patro olomouckého 
centra Galerie Šantovka 
hostí ode dneška do neděle 
na ploše tisíce metrů čtve-
rečních Čokoládový festival. 
Ukazuje netradiční výrobky 
jako pivo, palačinky, vafle či 
kosmetiku. Představuje i pro-
dukty s vysokým podílem 
kakaa a různými příchutěmi, 
například s chilli, zázvorem 
a různými druhy ovoce.

výstAvA

Za květy orchidejí 
do Českých Budějovicích

Jihočeské muzeum v Českých 
Budějovicích a klub Orchidea 
pořádá od pátku do 21. února 
výstavu orchidejí, bromélií 
a dalších exotických rostlin. 
Výstavní sál muzea představí 
rostliny soukromých pěsti-
telů, jimž dominují kvetoucí 
orchideje. Zoologická zahra-
da v Hluboké nad Vltavou 
doplní expozici o některé 
představitele fauny. 

CEstOváNí

Letem světem aneb 
S cestovateli v Plzni

Pátý ročník cestovatelské-
ho festivalu Letem světem 
přináší pestrou nabídka 
cestopisných přednášek s fo-
toprojekcí od zkušených ces-
tovatelů, výstavy fotografií, 
taneční exhibice ochutnávky 
a nová setkání příznivců ces-
tování a exotických kultur. 
Akce se zahraničními hosty 
se koná v sobotu v Plzni- 
-Skvrňanech.

spOrt

Valentýnský běh 
v pražské Stromovce

Pražské běžecké centrum 
Running Mall pořádá v ne-
děli na svátek zamilovaných 
třetí ročník nesoutěžního 
Valentýnského běhu. Na pě-
tikilometrový běžecký okruh 
vyznačený ve Stromovce 
se mohou vydat nejenom za-
milované páry, ale v podstatě 
každý, kdo přijde s dětmi, 
kamarády nebo třeba jenom 
se svým psem.

CirKus

Palác Akropolis  
v zajetí artistů

Belgická žonglérská sku-
pina EaEo zahájí v neděli 
v pražském Paláci Akropolis 
Festival nového cirkusu Cir-
kopolis. Ve čtvrtek a v pátek 
na něm vystoupí finské žen-
ské uskupení Capilotractées 
vystupující v zavěšení za vla-
sy. Přehlídku nového cirkusu 
zakončí v pátek celovečerní 
sólové představení Elišky 
Brtnické Enola. /bo/
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vElKý třEsK. 
Mladí Indonésané 
procházejí kolem 
reklamního plakátu, 
který v obchodním 
domě v Jakartě pro-
paguje sportovní ob-
lečení. Ostrovní stát 
právě otevřel pro 
zahraniční investory 
desítky sektorů. Pre-
zident Joko Widodo 
to označil jako velký 
třesk liberalizace 
indonéské ekonomi-
ky, která je největší 
v jihovýchodní Asii.
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